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دريچه

سرکنسول ایران در بصره :
هنوز تصمیمی برای 

تردد زائران گرفته نشده است
سرکنسول جمهوری اسلامی ایران در بصره عراق گفت: با 
توجه به شرایط سخت کرونا در ۲ کشور عراق و ایران فعلا 
هیچ تصمیمی برای تردد مسافران، گردشگران و زائران عتبات 

عالیات بین دو کشور گرفته نشده است.
به گزارش ایرنا، احمد سیاهپوش در جریان تحویل زندانیان 
ایرانی در کشور عراق از مرز شلمچه اظهار داشت: هم اکنون 
توافق جزئی بین ۲ کشور انجام شده که به برخی از بیماران 
عراقی که برای درمان در ایران درخواست دارند مجوز ورود داده 

می شود ولی تردد گردشگر و زایر بین ۲ کشور ممنوع است.
وی در خصوص ممنوعیت صادرات برخی از کالاها به کشور 
عراق افزود: ممنوعیت ورود برخی از کالاها به کشور عراق بر 

اساس توافق بین ۲ کشور به صورت فصلی انجام می شود.
و  گسترش  منظور  به  شده  انجام  رایزنی های  به  سیاهپوش 
رونق اقتصادی و تجارت در عراق گفت: رایزنی های زیادی 
برای توسعه صادرات و تجارت در عراق انجام شده و در تلاش 

هستیم موانع کاری را به مرور مرتفع کنیم.
با اشاره به موافقت  از این گفت وگو  وی در بخش دیگری 
کشور عراق برای ایجاد منطقه آزاد مشترک گفت: منطقه آزاد 
مشترک ایران و عراق جزو تصمیمات آینده این ۲ کشور است 
و با رایزنی انجام شده دولت عراق موافقت کرده منطقه آزاد را 
در بصره ایجاد کرده و آن را با منطقه آزاد اروند گسترش دهد 

که امیدواریم به زودی عملی شود.
سرکنسول جمهوری اسلامی ایران در بصره عراق به توافق 
۲ کشور جمهوری اسلامی ایران و عراق برای تبادل زندانی ها 
افزود: این اقدام مرهون تلاش سفارت جمهوری اسلامی در 

بغداد و همکاری نمایندگی جمهوری اسلامی در بصره است.
وی  ادامه داد: این تبادل درراستای رفع نگرانی ها و جو روانی 
حاکم بر خانواده های زندانی های ۲ کشور انجام شده و ان 
شاا... تلاش می شود هر زندانی در زندان های کشور خود دوره 

محکومیتش را سپری کند.
۲۲ زندانی در کشور عراق روز دوشنبه با حضور مقام های عراقی 

در مرز شلمچه تحویل مقامات قضایی ایران شدند.

رئیس فراکسیون زنان مجلس :
زوجین نابارور از بیمه بهره مند مي شوند

رئیس فراکسیون زنان و امور خانواده مجلس شورای اسلامی، 
از بسته حمایتی مجلس برای امر فرزندآوری خانواده های ایرانی 

خبر داد.
فاطمه قاسم پور رئیس فراکسیون زنان و امور خانواده مجلس 
شورای اسلامی در توئیتی نوشت: نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی با رأی قاطع به اصل ۸۵ طرح جوانی جمعیت و حمایت 
از خانواده اختیار صحن را به کمیسیون مشترکی متشکل از 
کمیسیون های تخصصی مجلس تفویض کردند تا حمایت از 

خانواده ایرانی در امر فرزند آوری تسریع شود.
در طرح مقرر شده است که از بیمه درمانی زوجین نابارور، ارائه 
خدمات و تسهیلات به زنان شاغل، ارائه بسته های حمایتی 
بهداشتی و تغذیه ای به مادران و کودکان، فرصت تحصیلی 
به مادران دانشجو، کمک حمایت معیشتی به خانواده ها، ارائه 

خدمات مستمر درمانی به زنان باردار صورت گیرد.
از دیگر نقاط قوت طرح، بخش ضمانت اجرایی است که مانع 
اجرایی نشدن این قانون پس از تصویب می شود تا به سرنوشت 

قانون تسهیل ازدواج منجر نشود.
بلافاصله پس از مصوبه صحن، فرایند شکل گیری کمیسیون 
مشترک  کمیسیون  عضو  نمایندگان  و  شد  شروع  مشترک 
مشخص شدند تا در اسرع وقت این طرح در کمیسیون مشترک 
تصویب شود و تمایل خانواده ایرانی برای فرزند آوری با ارائه 

خدمات تسهیل گردد.

مدیرعامل سایپا :
 ال 90 ایرانی وارد بازار می شود 

با تغییرات جدید در موتور، گیربکس و قطعاتی که توسط رنو 
فرانسه تامین می شد گروه خودروسازی سایپا می تواند ال۹۰ 

ایرانی را با شکل و نمای بیرونی جدید و به روز تولید کند.
بومی سازی  ال۹۰  مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا گفت: 
شده و منطبق با استانداردهای ۸۵گانه توسط گروه خودروسازی 

سایپا طراحی، تولید و تا ۱۸ ماه آینده وارد بازار خواهد شد.
سید جواد سلیمانی درباره تولید خودروی ال۹۰ بومی سازی 
شده در گروه خودروسازی سایپا، تصریح کرد: تا قبل از شروع 
تحریم های جدید صنعت خودرو )در سال ۹۷( در تولید ال۹۰ 
تا حدود ۴۵ درصد به قطعات شرکت رنو فرانسه وابسته بودیم، 
بنابراین زمانی که صنعت خودرو مورد تحریم قرار گرفت و 
شرکت های خارجی همکاری های خود را قطع کردند، تولید 

ال۹۰ نیز متوقف شد.
افزایش  راستای  در  سایپا  خودروسازی  گروه  داد:  ادامه  وی 
توان داخل، تنوع بخشی به محصولات خود و استفاده بهینه 
از خطوط تولید، تصمیم گرفت نسبت به داخلی سازی خودروی 
ال۹۰ اقدام کند از این رو با تلاش مهندسان داخلی تا ۱۸ ماه 

آینده ال۹۰ جدید وارد بازار خواهد شد.
سلیمانی با بیان اینکه افزایش داخلی سازی ال۹۰ در شرایطی 
با شدیدترین تحریم های  محقق می شود که صنعت خودرو 
ظالمانه و شیوع ویروس کرونا روبرو است، گفت: میزان ساخت 
داخل خودروی یاد شده به ۸۵ درصد خواهد رسید و از طرفی 
این خودرو که در گذشته تنها با استانداردهای ۵۵ گانه منطبق 
بود اکنون این قابلیت را پیدا خواهد کرد که استانداردهای ۸۵ 

گانه را با موفقیت پاس کند.
وی خاطرنشان کرد: با تغییرات جدید در موتور، گیربکس و 
قطعاتی که توسط رنو فرانسه تامین می شد گروه خودروسازی 
سایپا می تواند ال۹۰ ایرانی را با شکل و نمای بیرونی جدید و 

به روز تولید کند.
همت  با  اینکه  بیان  با  سایپا  خودروسازی  گروه  مدیرعامل 
مهندسان داخلی گیربکس، موتور و برخی از قطعات ال۹۰ که 
تا سال های پیش در تامین آن وابسته بودیم به تولید انبوه می 
رسد، تاکید کرد: در برخی از قطعات به دو دلیل، عدم توجیه 
اقتصادی و نبود مواد اولیه )نظیر مواد آلی برای تولید کاتالیست( 
امکان داخلی سازی وجود ندارد، از این رو، مجبور هستیم مانند 

سایر کشورها از طریق واردات روند تامین را پیگیری کنیم.

نگاه روز

رئیس گروه دوستی پارلمان ایران و ایتالیا :
همکاری گام موثر

 برای ریشه کنی کرونا است
رئیس گروه دوستی پارلمانی جمهوری اسلامی ایران و ایتالیا 
معتقد است تبادل تجارب و همکاری میان متخصصان و مراکز 
پزشکی و درمانی  ایران و ایتالیا گامی موثر برای ریشه کنی 

ویروس کرونا است.
جوزپه پرونه، سفیر ایتالیا در تهران با محمود احمدی بیغش، 
رئیس گروه دوستی پارلمانی جمهوری اسلامی ایران و ایتالیا 

دیدار و گفتگو کرد.
احمدی بیغش در ابتدای این دیدار، ارتباطات دیرینه فرهنگی 
و  »ایران  و گفت:  داد  قرار  نظر  مد  را  دو کشور  اقتصادی  و 
ایتالیا دارای مناسبات عمیق، دیرینه و میراث دار دو تمدن کهن 
هستند که سابقه ای درخشان مناسبات فی مابین آنها به بلندای 

تاریخ است«.
رئیس گروه دوستی پارلمانی جمهوری اسلامی ایران و ایتالیا، 
یازدهم  دوره  در  پارلمانی  دوستی  گروه   تشکیل  به  اشاره  با 
گفت: »گروه های دوستی پارلمانی تسهیل کننده مبادلات در 

حوزه های سیاسی، فرهنگی و اقتصادی می باشند«.
احمدی بیغش، تشکیل گروه های دوستی پارلمانی را تقویت 
کننده تعاملات میان دولتها دانست و افزود:» مجالس دو کشور 
توانایی ارتقاء مراودات اقتصادی، تجاری، سیاسی و فرهنگی از 
طریق تعاملات پارلمانی را  بر عهده داشته، تا فرصت افزایش 

سطح مناسبات در عرصه های مختلف را فراهم کنند«.
نماینده مردم شازند در مجلس شورای اسلامی، به رغم روابط 
تاریخی فی مابین، تحریم های آمریکا علیه مردم ایران را دلیل 
کاهش مراودات دو کشور بیان کرد و خواستار توسعه تعاملات 
در حوزه های گوناگون میان جمهوری اسلامی ایران و ایتالیا 
شد و تصریح کرد:»حضور بلندمدت شرکت های ایتالیایی در 
حوزه تجارت و بازرگانی با شرکت های ایرانی به نفع رفاه دو 
ملت خواهد بود و در شرایط کنونی نیز توسعه ارتباطات در زمینه 
اقتصادی، سیاسی در کنار روابط فرهنگی، هنری و علمی به سود 

دو کشور می باشد.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
را  ایران  مردم  علیه  بر  آمریکا  یکجانبه  تحریمهای  اسلامی، 
ظالمانه و ضدبشری دانست و تصریح کرد:»در شرایطی که شیوع 
جهانی کرونا ویروس، چالش بزرگ جهان است و  همه گیری 
کرونا، جهان و بالاخص ایران و ایتالیا را متحمل آسیب های 
جدی نموده است، تحریم های آمریکا  اقدامی غیرقانونی علیه 
بشریت می باشد«.  وی در پایان بر تبادل تجارب و همکاری 
میان متخصصان و مراکز پزشکی و درمانی  ایران و ایتالیا برای 

ریشه کنی ویروس کرونا تاکید کرد.
جوزپه پرونه، سفیر ایتالیا نیز در این دیدار، تشکیل گروه  دوستی 
پارلمانی ایران و ایتالیا را گام مثبتی در جهت ارتقاء روابط فیمابین 
بیان کرد و گفت:» ایتالیا معتقد به گسترش روابط دو جانبه با 
ایران است و مشترکات  تاریخی دو کشور، به پیشبرد و تقویت 

مناسبات کنونی تهران و رم  کمک خواهد کرد«.
 سفیر ایتالیا در تهران، روابط پارلمانی فی مابین را مثبت ارزیایی 
کرد و گفت: »در حال حاضر مناسبات خوبی میان دو کشور وجود 
دارد و امیدوارم در زمینه اقتصادی، تجاری و سیاسی نیز سطح 

همکاریها تقویت گردد«.

نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه :
یارانه جدید باید از مهرماه پرداخت مي شد

نیمه دوم سال  برای شش ماه  اساسی  یارانه خرید کالاهای 
تصویب شده و از مهر ماه قابلیت اجرا شدن دارد.نایب رئیس 
کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس با بیان اینکه 
مصوبه یارانه خرید کالاهای اساسی مجلس برای شش ماه نیمه 
دوم سال تصویب شده و از مهرماه قابلیت اجرا شدن دارد، اظهار 
داشت: وزارت رفاه در مصوبه مجلس مکلف شده است که در 
فروشگاه های مختلف اقلام قابل خرید را اعلام کند.او افزود : 
دولت با طرح یارانه ۱۲۰ هزارتومانی مخالف است. یارانه جدید 
از مهرماه پرداخت می شود. یارانه معیشتی جدید به ۶۰ میلیون 
ایرانی برای تامین کالاهای اساسی خود تعلق می گیرید. سقف 

یارانه کالایی خانوار پنج نفره و ۶۰۰ هزار تومان است.

سید مرتضی بختیاری :
۶ هزار نخبه تحت حمایت 

کمیته امداد هستند
مراکز  در  نیکوکاری  مرکز  امداد، ۸۰  کمیته  رئیس  با حضور 

دانشگاهی سراسر کشور به طور همزمان افتتاح شد.
همزمان با ولادت با سعادت پیامبر عظیم الشان اسلام )ص( 
و امام جعفر صادق )ع(، ۸۰ مرکز نیکوکاری در دانشگاه های 
سراسر کشور به طور همزمان و به صورت ویدئو کنفرانس به 
بهره برداری رسید.سیدمرتضی بختیاری، رئیس کمیته امداد در 
این مراسم که در دانشگاه علم و صنعت برگزار شد، هدف از 
راه اندازی مراکز نیکوکاری را مردمی کردن حرکت های مومنانه 
در کمیته امداد عنوان کرد و گفت: طرح اکرام ایتام و محسنین 
به عنوان یک الگوی موفق در مردمی کردن امدادرسانی در 
حال انجام است و مردم در قالب این طرح می توانند یک یا چند 
فرزند یتیم را انتخاب و به او کمک رسانی کنند.وی راه اندازی 
مراکز نیکوکاری را اقدامی ارزشمند در راستای هدفمند شدن 
واقعی  نیازمندان  به  کمک ها  رسیدن  و  مردمی  کمک های 
دانست و گفت: مراکز نیکوکاری در چهار سطح محله محوری، 
مسجدمحوری، صنفی و مراکز تخصصی در حال فعالیت هستند.

رئیس کمیته امداد خاطرنشان کرد: در حوزه مراکز نیکوکاری 
مسجدمحور اقدامات خوبی انجام شده و مراکز نیکوکاری مسجد 
را به جایگاه اصلی خود بازگردانده ایم. بختیاری در خصوص مراکز 
نیکوکاری صنفی عنوان کرد: مراکز نیکوکاری صنفی در شرایط 
کرونا می تواند با کمک به مشاغلی که دچار مشکل شده اند تا 

حدی از بروز مشکلات اقتصادی و اجتماعی جلوگیری کند.
مراکز  ایجاد  برای  دانشگاه ها  بالای  بر ظرفیت  تاکید  با  وی 
نیکوکاری در حوزه تخصصی گفت: امروز در حوزه کمک های 
مردمی و ایجاد مشاغل با درآمد پایدار برای خانواده های محروم، 
نیازمند پیشتوانه علمی مراکز دانشگاهی و نخبگان کشور هستیم.

رئیس کمیته امداد با بیان اینکه ۸۰ هزار دانشجو تحت حمایت 
کمیته امداد هستند، افزود: امروز شش هزار نخبه تحت پوشش 
کمیته امداد قرار دارند که در آینده مشاغل حساس کشور را 
تصدی خواهند کرد و این موفقیت مرهون کمک های مردم 

نیک اندیش ایران اسلامی است.

رئیس جهادکشاورزی خوزستان گفت: تولید خرما 
در خوزستان با یک جهش ۳۵درصدی نسبت به 
به رقم بی سابقه ۲۳۰ هزار  زراعی گذشته  سال 

تن رسید.
خدارحم امیری زاده در نخستین جشنواره ملی و 
آیین شکرگزاری خرما در محل پژوهشکده خرما 
اهواز،  در  مستقر  کشور  گرمسیری  میوه های  و 
 ۴۱ خوزستان  در  را  نخیلات  زیرکشت  سطح 
هزار هکتار بیان کرد و افزود: در افق پنج ساله 
کشاورزی خوزستان )سال ۱۴۰۴( پهنه نخیلات 
این استان به ۵۶ هزار هکتار و تولید خرما به رقم 

۳۱۰ هزار تن خواهد رسید.
گیری  شکل  در  خرما  نقش  به  اشاره  با  وی 
فرهنگ خاص خوزستان که با نخل و نخلداری 
آمیخته شده گفت: براساس مطالعات انجام شده 
جهان  و  ایران  خرمای  اصلی  موطن  خوزستان 
است و هم اکنون رتبه سوم جهانی تولید خرما 

پس از عربستان و مصر را دارد.
رئیس سازمان جهادکشاورزی خوزستان در ادامه 
۲۶۲هزار  را  ایران  در  نخیلات  زیرکشت  سطح 
هکتار و تولید خرما را ۱.۲میلیون تن بیان کرد و 
افزود: خوزستان از نظر تولید و سطح زیر کشت 
دوم  رتبه  بلوچستان  و  سیستان  استان  از  پس 
کشوری را دارد ولی با صدور سالانه ۸۰هزار تن، 

رتبه نخست صادرات خرما در کشور را دارد.
امیری زاده به تنوع گونه های خرما در خوزستان 
گنطار،  کبکاب،  برحی،  گفت:  و  کرد  اشاره 
و  خاصی  عویدی،  دیری،  زاهدی،  استعمران، 
حلاوی از مهمترین ارقام تولیدی خرما است ولی 
توسعه سایر ارقام تجاری در دستور کار سازمان 

جهادکشاورزی خوزستان قرار گرفته است.
* خام فروشی چالش اصلی محصول خرما

خام  خوزستان  جهادکشاورزی  سازمان  رئیس 
بیان  خرما  محصول  اصلی  چالش  را  فروشی 
گذاری  سرمایه  خواستار  پیوند  این  در  و  کرد 
استان  در  خرما  تبدیلی  و  تکمیلی  فرآوری،  در 

ارزش  بردن  بالا  و  بهتر  زایی  اشتغال  هدف  با 
افزوده این محصول باارزش شد.

میوه  اینکه درخت نخل که  بیان  با  زاده  امیری 
و  ندارد  ریزی  دور  گونه  هیچ  است  بهشتی  آن 
همه اجزا و بخش های نخل مورد استفاده قرار 
به  خرما  از  فرآورده   ۳۲ حدود  افزود:  گیرد  می 
دلیل ضعف  به  ما  در کشور  ولی  آید  دست می 
در فرآوری و فقدان سرمایه گذاری لازم در این 
خام  صورت  به  تولیدی  خرمای  بیشتر  بخش، 

مصرف و صادر می شود.
* اشتغال ۴۰هزار نفری در نخیلات خوزستان

از  خوزستان  جهادکشاورزی  سازمان  رئیس 
در  نفر  ۴۰هزار  غیرمستقیم  و  مستقیم  اشتغال 
در  خرما  بندی  بسته  کارگاه های  و  نخیلات 

خوزستان خبر داد.
وی با بیان اینکه سازمان متبوع از سرمایه گذاری 
در صنایع فرآوری و تبدیلی خرما حمایت می کند 
تکمیل  و  بخش  این  در  سرمایه گذاری  افزود: 
در  برابری  چند  اشتغال  می تواند  تولید  زنجیره 
خوزستان فراهم، و شرایط را برای جوانان جویای 

کار مهیاتر کند.
در  را  جدید  فناوری  باید  داد:  ادامه  زاده  امیری 
حالت  از  داری  نخل  تا  کنیم  وارد  خرما  صنعت 

معیشتی خارج و جنبه تجاری و صادراتی به خود 
خرما  از  حمایت  صندوق  اندازی  راه  بگیرد.وی 
راستا  این  در  نزدیک  آینده  در  را  خوزستان  در 
ارزیابی و ابراز امیدواری کرد با تخصیص اعتبار 
توسعه  احیا،  برای  بلندتری  نیاز، گام های  مورد 

نخیلات و ارتقای آموزش برداشته شود.
* ضرورت توسعه بیمه نخیلات خوزستان

بر  نیز  خوزستان  کشاورزی  بانک  مدیرشعب 
ضرورت توسعه بیمه نخیلات با هدف حمایت از 
نخلداران در برابر آفات به ویژه آفت خشکیدگی 
درخت خرما و کاهش تولید محصول تاکید کرد.

کشاورزی  بانک  افزود:  معماریان  جهانپور 
ریال  میلیارد  ۱۴هزار  تاکنون  امسال  خوزستان 
تسهیلات به کشاورزان خوزستانی پرداخت کرده 

که ۱۲درصد آن به نخلداران بود.
عنوان  به  کشاورزی  بانک  اینکه  بیان  با  وی 
نقش  ایفای  نخلداران  و  کشاورزان  مالی  بازوی 
پرداخت  برای  را  بانک  این  آمادگی  می کند 
سرمایه  متقاضیان  و  کارآفرینان  به  تسهیلات 
تبدیلی  صنایع  و  فرآوری  بخش  در  گذاری 

تکمیلی خرما اعلام کرد.
* زکات بدهید تا خداوند نعمتش را افزون کند

نماینده ولی فقیه در خوزستان و امام جمعه اهواز 

نیز در این آیین کشاورزان را به پرداخت زکات 
توصیه کرد و گفت: اگر زکات پرداخت، و دست 
افزون خواهد  را  نعمتش  بگیرید خداوند  را  فقیر 

کرد و برکاتش را نازل می کند.
محمدنبی  سید  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
حقوق  از  زکات  اینکه  به  اشاره  با  فرد  موسوی 
خداوند است که باید پرداخت شود افزود: زکات 
چاله های فقر را پر، و ریشه بسیاری از آسیب های 

اجتماعی را خشک خواهد کرد.
بندی  بسته  نبود  و  فروشی  خام  ادامه  در  وی 
از  را  کشورمان  صادراتی  محصولات  مناسب 
چالش های اصلی تولید بیان کرد و ادامه داد: خام 
فروشی به معنای این است که سود چند برابری 
محصول به جیب دیگر کشورها می رود و حداقل 

سود نصیب تولیدکننده می شود.
امام جمعه اهواز خواستار تامین نهاده های مورد 
نیاز کشاورزان خوزستان و پرداخت یارانه دولتی 
به تولید شد تا تولید در کشور جان بگیرد.         

شکرگزاری  آیین  و  ملی  جشنواره  نخستین  در 
مسوولان،  از  شماری  که  خوزستان  در  خرما 
برداران  بهره  و  پژوهشگران  و  کارشناسان 
بومی منطقه حضور داشتند از ۱۰ نخل کار برتر 

خوزستان تجلیل شد. 
در  خرما  فرآروی  های  چالش  جشنواره  این  در 
نبود  آفات،  بروز  آب،  خوزستان همچون شوری 
برداشت خرما،  و  داشت  در بخش  مکانیزاسیون 
فرسودگی  تبدیلی،  و  فرآوری  صنایع  فقدان 
تجهیزات کارگاه های بسته بندی، انجام پژوهش 
بیشتر و ضرورت واردات گونه های مقاوم تر خرما 
با شرایط آب و هوایی خوزستان مطرح  منطبق 
در  خرما  سپس  و  رطب  خارک،  برداشت  شد. 
تا  نیمه دوم تیر شروع و  از  به تدریج  خوزستان 

اوایل آبان ادامه می یابد.  
اروندرود،  حاشیه  در  خوزستان  نخیلات  بیشتر 
اهواز،  بهبهان،  شادگان،  بهمنشیر،  کارون، 

دشت آزادگان و هویزه متمرکز هستند.

به دلیل ضعف در فرآوری و فقدان سرمایه گذاری ؛

خام فروشی چالش خرماي خوزستان است

کمیسیون بهداشت مجلس :

كاهش فرزندآوري در دهه هفتادي ها نگران كننده است

معاون وزیر صمت :

واردات با ارز متقاضی شروطی دارد 

رئیس کمیته جمعیت کمیسیون بهداشت مجلس، از تصویب کلیات 
طرح جوانی جمعیت به حمایت از خانواده را اقدام مجلس در جهت 

تحقق مطالبه رهبر معظم انقلاب در حوزه رشد جمعیت دانست.
فاطمه محمدبیگی در مورد تصویب طرح جوانی جمعیت به حمایت 
از خانواده مطابق اصل ۸۵ قانون اساسی در نشست صحن مجلس 
به عنوان یکی از طراحان این طرح، گفت: این طرح حاصل تلاش 
برنامه،  و  درمان  و  بهداشت  اجتماعی،  فرهنگی،  کمیسیون های 
حوزه های  از  نظر  صاحب  افراد  و  مجلس  محاسبات  و  بودجه 
اسلامی،  شورای  مجلس  پژوهش های  مرکز  دانشگاهی،  مختلف 
و  فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  قم،  اسلامی  تحقیقات  مرکز 
اینکه سابقه ۹ ساله در  گروه های مختلف نخبگانی است، ضمن 

مجلس را دارد.
اسلامی  شورای  مجلس  در  البرز  و  آبیک  قزوین،  مردم  نماینده 
ادامه داد: امروز کلیات این طرح با ۱۹۴ رای قاطع نمایندگان در 
قالب اصل ۸۵ قانون اساسی به تصویب رسید که به موجب این 
کمیسیون های  اعضای  از  متشکل  مشترک  کمیسیون  یک  اصل 
تخصصی مربوطه در مجلس که در امر تعالی جمعیت و حمایت از 
فرزندآوری و فرزند پروری نقش دارند به منظور بررسی و پالایش 

مواد این طرح تشکیل خواهد شد.
بار  اولین  این طرح برای مدت ۵ سال و برای  وی تصریح کرد: 
جهت عبور از کنار سیاه چاله کاهش جمعیت خواهد بود، چرا که 
این  و  هستیم  مواجه  جمعیت  شدید  کاهش  با  کنونی  شرایط  در 
در  تمام سیاست ها  از سال ۱۳۳۰  که  است  این  از  ناشی  معضل 
اینکه در سال ۱۳۴۶ در  جهت کنترل جمعیت بوده است، ضمن 
قالب کنترل مرگ و میر کودکان و ترویج تعداد کم فرزند و بعد 
از پیروزی انقلاب اسلامی هم به دنبال پیشنهاد سازمان بهداشت 
خانواده  تنظیم  قانون  تصویب  با  در سال ۱۳۶۸  ایران  به  جهانی 

اعمال شد.
دهه  در  ایران  قانون  این  طبق  بود  قرار  شد:  یادآور  محمدبیگی 
این  اما  برسد  فرزند   ۴ به  خانواده  هر  ازای  به  فرزند   ۵/۸ از  نود 
از  پنهان  و  پیدا  بین المللی  سازمان های  شد  اجرا  شدت  با  قانون 
اجتماعی،  نگرشی،  مختلف  عوامل  همچنین  کردند،  حمایت  آن 
ایران  شد  باعث  هم  غربی  فرهنگ  رسوخ  و  مدرنیسم  فرهنگی، 
 ۷۲ سال  در  تاجاییکه  برسد  چهارفرزندی  به  نود  دهه  از  سریعتر 

چهارفرزندی را تجربه کردیم.
لغو شود  تنظیم خانواده  قانون  زمان  آن  در  داشت  افزود: جا  وی 
از  نیفتاد،  اتفاق  این  اما  شود  جایگزین  جمعیت  جدید  سیاست  و 
سوی دیگر از سال ۸۵ به بعد جمعی از جمعیت شناسان و جامعه 
شناسان و اندیشمندان کشور در این مورد تذکر دادند و رهبر معظم 
باید روند رشد جمعیت رصد شده و  تاکید کردند که  انقلاب هم 
آن  اساس  بر  بتوان  تا  شود  استخراج  جمعیت  کاهش  معضلات 

برنامه ریزی کرد.  
شورای  مجلس  درمان  و  بهداشت  کمیسیون  رئیسه  هیات  عضو 
اسلامی، اظهار کرد: دولت در سال ۹۳ برنامه ای در سه بند برای 
پرداخت  و  زایمان  مرخصی  شامل  که  کرد  اجرا  باروری  تشویق 
این  متاسفانه  اما  بود،  زمان  آن  متولدین  برای  تشویقی  مبالغی 
قانون به خوبی اجرا نشد تا جایی که میزان فرزندآوری به ازای هر 
خانواده به ۱/۶ و ۱/۸رسیده است و این آمار نشان می دهد که نه 
تنها از ضریب جانشینی جمعیت که ۲/۱فرزند به ازای هر خانواده 

بوده هم سقوط کرده ایم. 
بلکه جهت افزایش افراد دارای سن باروری که عمدتا دهه های 
پیک  یک  شناسی  جمعیت  آمار  طبق  باید  هستند   ۷۰ و   ۶۰
معضلات  دلیل  به  که  زد  می  رقم  را  جمعیتی  رشد  مجدد 
و عدم  فرهنگی  و  نگرشی  اقتصادی،  اجتماعی،  از  اعم  مختلف 
موضوع  این  که  نشد  محقق  فرزندآوری  به  ها  خانواده  تمایل 

است. کننده  نگران 
در  اجرایی  مسئولان  که  طلبد  می  اکنون  هم  کرد:  عنوان  وی 
به  و تصمیم سازی  گیری  راهبری، سیاستگذاری، تصمیم  سطح 
پیدا کنند چرا که درگذشته تعلل  این موضوع ورود  به  طور ویژه 
مسئولان مربوطه به کاهش شدید رشد جمعیت دامن زده است، 
از سوی دیگر مجلس یازدهم نیز وظیفه خود می داند که مطالبه 
مردمی در حوزه فرزندآوری، فرزندپروری، ازدواج و تشکیل خانواده 
را محقق کند. در همین راستا پاسخ قاطعی به این مطالبه رهبری 

و مردم دادیم.
زمره  در  طرح  این  گرفتن  قرار  مزایای  به  اشاره  با  محمدبیگی 
به  رسیدگی  روند  تسریع  باعث  مهم  این  کرد:  بیان   ،۸۵ اصل 
درگیر  که صحن  شرایطی  در  هم  آن  می شود  مجلس  در  طرح 
است، ضمن  معیشتی  و  اقتصادی  در حوزه های  متعددی  مسائل 

بررسی  حال  در  همزمان  نیز  تخصصی  کمیسیون های  اینکه 
تبعات ناشی از ویروس منحوس کرونا هم هستند، از سوی دیگر 
به وقت  آنها  تمام  به  رسیدگی  و  است  بند   ۵۰ دارای  این طرح 

زیادی نیاز دارد.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم، خاطرنشان کرد: ما در تلاش 
هستیم که در این طرح حمایت از پدر و مادر، پوشش بیمه ای و 
و  تهیه مسکن  برای  تامین تسهیلات لازم  و  مالیات،  از  معافیت 
ارتقا سطح سلامت و معیشت خانواده هایی که تمایل به فرزندآوری 
دارند، لحاظ شود، ضمن اینکه باید روند بررسی آن به سرعت طی 
شود تا بتوانیم نتیجه آن را به زمان بررسی بودجه ۱۴۰۰ برسانیم 
و ردیف اعتباری برای تامین منابع لازم برای مشوق های اقتصادی 

این بخش لحاظ کنیم.
مجلس  درمان  و  بهداشت  کمیسیون  جمعیت  کمیته  رئیس 
از  تاکید کرد: هم اکنون موضوع جمعیت مهمتر  شورای اسلامی، 
بحران های موجود است آن هم در شرایطی که شیوع کرونا باعث 

از دست رفتن تعداد زیادی از جمعیت شده است. 
اعمال  که  گیرد  قرار  توجه  مورد  باید  هم  نکته  این  اینکه  ضمن 
سیاست های تنظیم خانواده در ۳۰ سال گذشته باعث شده است 
که ۲۰ میلیون جمعیت بالقوه از دست بدهیم که می توانند نیروی 
به  باید  بنابراین  باشند.  کشور  اجتماعی  سرمایه  و  متخصص  کار 
گونه ای برنامه ریزی شود که خسارت این بخش نیز جبران شود. 
تمهیداتی  نیز  ناخواسته  جنین  سقط  از  جلوگیری  برای  همچنین 

اندیشیده شود.

معاون وزیر صمت با بیان اینکه اگر واردات با ارز متقاضی آزاد 
بررسی  برای  مرکزی  بانک  گفت:  داشت،  خواهد  شروطی  شود 
افرادی که ادعای ارز متقاضی برای واردات دارند، نظام کنترلی 

ایجاد می کند.
ارز متقاضی برای واردات،  از  حمید زادبوم در مورد علت استفاده 
اظهار داشت: در این سیاست اصل این نیست که بگوییم واردات 
با ارز متقاضی آزاد شده است بلکه این مساله یک مورد حاشیه ای 
است. اصل موضوع این است که واردات در مقابل صادرات بتواند 
نیاز  مورد  وارداتی که  بار  این  اما  باشد  برقرار  قبل  همچون سال 

کشور است؛ یعنی مواد اولیه کارخانجات.
رفع  برای  اینکه  بیان  با  ایران  تجارت  توسعه  رئیس کل سازمان 
هنوز  اینکه  به  توجه  با  افزود:  می افتد،  اتفاق  این  ارزی  تعهدات 
جزئیات بخشنامه منتشر نشده است در مورد ارز متقاضی نمی توان 
زیاد صحبت کرد بلکه باید صبر کرد و پس از صدور بخشنامه، در 
مورد چگونگی این مسائل صحبت کرد و نباید با عجله گفت که با 

ارز متقاضی واردات آزاد شده است.
* واردات با ارز متقاضی شروطی دارد

شود  آزاد  متقاضی  ارز  با  واردات  اگر  اینکه  داد: ضمن  ادامه  وی 
طبیعتاً شروطی خواهد داشت و به این صورت آزادِ آزاد نیست که 

هر فردی هر کالایی خواست را وارد کشور کند.
مورد  قطعات  و  کارخانجات  اولیه  مواد  فقط  کرد:  تاکید  زادبوم 
این صورت است که  به  وارد خواهد شد، آن هم  نیاز کارخانجات 
گذاشته  متقاضی  ارز  از  استفاده  برای  مرکزی  بانک  که  شروطی 

است باید رعایت شود.
* هدف ما تسهیل رفع تعهد ارزی و افزایش تولید است

تجارت  بر  این سیاست  اجرای  تأثیر  مورد  در  وزیر صمت  معاون 
با  کشور، گفت: طبیعتاً فرایند تجارت کشور تسهیل می شود زیرا 
اجرای این سیاست هم شرایط برای رفع تعهد ارزی صادرکننده 
تسهیل خواهد شد و هم چراغ کارخانجات ما خاموش نخواهد شد؛ 
زیرا بخشی از صنعت ما نیاز به مواد اولیه وارداتی دارد و همچنین 
بخشی از ماشین آلات کارخانجات نیاز به قطعات و تجهیزاتی دارد 
که باید وارد شود. وی افزود: لذا زمانی که ارز مورد نیاز مواد اولیه 
را تأمین کنیم هم به افزایش تولید داخل و هم به فراوانی کالا در 

کشور کمک خواهیم کرد.
قطعات  و  بیشتر  اولیه  مواد  واردات  با  بنابراین  کرد:  تاکید  زادبوم 
بیشتر برای ماشین آلات شاهد تولید بیشتر و عدم توقف اشتغال 
در کارخانجات خواهیم بود. از سویی دیگر نیز تأثیر مثبت افزایش 

تولید و صادرات، متعادل شدن بازار است.

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران به ترخیص کالاهای دپو 
شده از گمرک اشاره و تصریح کرد: واردات در برابر صادرات یک 
قاعده کلی است و سهولت در ترخیص کالاهای دپو شده، جزئی 
از این برنامه است و این هفته ترخیص کالاهایی که نیاز به ارز 
شروع  گمرکات  از  باشد،  متقاضی  ارز  اساس  بر  و  باشد  نداشته 
شده  دپو  گمرکات  در  کالاهایی  اینکه  کلی  طور  به  اما  می شود. 

است می تواند دلایل متعددی داشته باشد.
* بررسی حساب های ریالی افراد مدعی ارز متقاضی

وی در ادامه در خصوص انتقادات فعالان اقتصادی در مورد ابهام 
مشخص نبود منشأ ارز متقاضی و تأثیر سو این موضوع بر اقتصاد 
اما  دهد  نظر  خصوص  این  در  مرکزی  بانک  باید  گفت:  کشور، 
اصولًا قرار شده است که ارزش ریالی شفاف شود. کسی که ادعای 
این  شخص  این  ریالی  گردش  دارد،  واردات  برای  متقاضی  ارز 

موضوع را نشان دهد که فرد ارزی دارد.
زادبوم افزود: حساب ریالی فرد گردشی نداشته باشد و بگوید که 
ارز دارد، ادعایی است که می تواند تأثیر منفی در بازار بگذارد؛ لذا 
دارد؛  نظر  نظام کنترلی در  این موضوع یک  برای  بانک مرکزی 
یعنی حساب های ریالی که افرادی که ادعاهای ارز متقاضی دارند 

بررسی می شود.


